

Copenhagen, April 19, 2018

Esteemed Ms. Kjærsgaard,

I hereby forward to you a copy of the appeal of the State Duma of the Federal Assembly of the Russian Federation on the possibility of formation of a committee on a parliamentary investigation on illicit decisions taken by the government of Great Britain and its head Theresa May.

Sincerely yours,

Mikhail V.VANIN
Ambassador of the
Russian Federation to
the Kingdom of
Denmark

H.E. MS. PIA KJÆRSGAARD, SPEAKER OF THE DANISH PARLIAMENT – Copenhagen –

APPEAL TO NATIONAL PARLIAMENTS OF THE MEMBER STATES OF THE COUNCIL OF EUROPE

(adopted by the Council of the State Duma of the Federal Assembly of the Russian Federation on April 16, 2018)

Dear Colleagues!

The independent expert examination, performed by the specialists of the Swiss center for radiological and chemical-bacteriological analysis in the city of Spiez, has allowed to determine the traces of the toxic agent BZ, which was found at the incident scene in Salisbury (Great Britain). The experts specify, that the formula was in operational service in Great Britain and other NATO Member States and was never used in the Soviet Union or the Russian Federation. At the same time, it is noted in the experts' report, that the A-234 nerve agent, which is present in the samples and which has publicly been imputed to Russia on numerous occasions, would have inevitably led to lethal outcome in case of its use. Experts of the British laboratory "Porton Down" have previously failed to undoubtedly confirm, that this agent was produced in Russia.

It should be noticed, that although the laboratory, authorized by the OPCW, received the results of the analysis, the conclusions of the Swiss experts were not duly taken into consideration in the materials of the Organization.

Russia is facing very serious accusations, which have no substantial basis. In the meantime, the Russian demands to involve Russian specialists in the investigation, as well as the possibility to get an access to the initial data are rejected under contrived pretences. It is thereby impossible to ensure transparency and objectivity of its results.

Even preliminary results show the need to continue a non-biased investigation. However, the British government and the Prime-Minister Theresa May, in particularly, have in advance identified the culprits and have purposefully misinformed the European and international community about alleged evidence of the toxic agent's Russian origin.

In accordance with the international agreements and the Chemical Weapons Convention, the Russian Federation has fulfilled its obligations to destroy stockpiles of chemical weapons with strict accordance to the mechanisms of international supervision, what cannot be said about the USA, having obliged to do so within the Convention back in 2007.

We appeal to the national parliaments of the member countries of the Council of Europe with the proposition of looking into the possibility of formation of a committee on a parliamentary investigation on illicit decisions taken by the government of Great Britain and its head Theresa May. This is all the more important, since the governments of several European countries, having received false information from the UK, took a hasty decision on a diplomatic demarche against Russia.

Considering our common commitment to the fundamental principles of international law, as well as the principles on which the activities of the Council of Europe are based: on non-interference in internal affairs, observance of the sovereignty of states, protection of citizens' rights and freedoms, we ask you to convey the position of the State Duma deputies to your country's parliamentarians.

ОБРАЩЕНИЕ К НАЦИОНАЛЬНЫМ ПАРЛАМЕНТАМ СТРАН-ЧЛЕНОВ СОВЕТА ЕВРОПЫ

(принято Советом Государственной Думы Федерального Собрания Российской Федерации 16 апреля 2018 г.)

Уважаемые коллеги!

Независимая проведенная экспертиза, специалистами швейцарского центра радиологического И химикобактериологического анализа в городе Шпиц, позволила определить следы отравляющего вещества ВZ, обнаруженного на месте инцидента в Солсбери (Великобритания). Эксперты отмечают, что данная рецептура была на вооружении Великобритании и других стран-членов НАТО и не использовалась в СССР и Российской Федерации. Одновременно в заключении экспертов обращается внимание на то, что присутствующее в образцах отравляющее вещество А-234, растиражированно приписываемое России, в случае своего использования неминуемо привело бы к летальному исходу. Ранее эксперты британской лаборатории «Портон-Даун» не смогли точно подтвердить, что данное вещество было произведено в России.

Отмечаем, что лаборатория, уполномоченная ОЗХО, получила данные на анализ, однако заключение швейцарских ученых не было должным образом отражено в материалах организации.

Против России выдвинуты серьезные обвинения, которые ничем не подтверждены. В то же время под надуманными предлогами отвергаются требования о привлечении к расследованию

российских специалистов, а также возможность ознакомления с исходными данными. Тем самым невозможно обеспечить прозрачность и объективность его результатов.

Даже предварительные результаты показывают необходимость продолжения объективного расследования. Однако правительство Великобритании и лично премьер-министр Тереза Мэй заранее определили виновных и целенаправленно дезинформировали европейскую и мировую общественность о якобы имевших место свидетельствах о российском происхождении отравляющего вещества.

В соответствии с международными договоренностями и Конвенцией по запрещению химического оружия Российская Федерация при строгом соблюдении механизмов международного контроля полностью выполнила свои обязательства по уничтожению запасов химического оружия, чего нельзя сказать о США, обязавшихся сделать это в рамках Конвенции еще к 2007 году.

Обращаемся к национальным парламентам стран-членов Совета Европы с предложением рассмотреть возможность создания комиссии по парламентскому расследованию противоправных решений правительства Великобритании и его главы Терезы Мэй. Это тем более важно, поскольку правительства ряда европейских стран, получив ложную информацию от Великобритании, приняли поспешное решение о дипломатическом демарше в отношении России.

Учитывая нашу общую приверженность основополагающим принципам международного права, так же как и принципам, на

которых строится деятельность Совета Европы: о невмешательстве во внутренние дела, соблюдения суверенитета государств, защиты прав и свобод граждан, просим донести позицию депутатов Государственной Думы до парламентариев ваших стран.